
ASSEMBLEA DEL COMÚ DE LLEIDA 

07/05/2023 

 

Ordre del dia: 

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior 

2. Aprovació del programa electoral 

3. Informacions sobre la campanya electoral 

4. Precs i preguntes 

ACTA 

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior. Aprovada. 

2. Avui aprovació del programa.  

 

Disculpeu que hem enviat el programa molt tard però no hem arribat. Fem un resum: 

Hi ha 4 blocs, un primer que va dedicat a economia de la ciutat, creació de riquesa, model 

econòmic, dinamització model comercial, turisme, polígons. Un segon temes de benestar 

de les persones, tema de salut, serveis socials, habitatge, seguretat, animalista. Un tercer 

de política d’arbrat, residus, transició energètica, model ciutat-urbanisme i un quart, 

d’organització. I un punt sobre despeses supèrflues, que cal pensar si el posem o no.  

Després hi ha la part de barris que està inacabada. 

PRIMER BLOC 

Sobre contractació pública. Una de les coses que ens falta mirar és veure les dates de 

finalització de tots els contractes públics. Municipalització de busos, que en principi està 

en marxa. L’atenció domiciliaria s’ha de preparar pel següent. Municipalitzar el cobrament 

del contracte d’aigua i passar d’un sistema de preu a un sistema de taxa. Canvi de model en 

la gestió de neteja que s’acaba el 2024 i fer per separat neteja i gestió de residus i mantenir 

la neteja externalitzada però l’altre part fer l’extensió porta a porta amb municipalització. 

Introduir mecanismes de control. Acaben Ilnet, aparcaments, busos...però també petits 

contractes. Neteja ciutat i neteja d’edificis municipals va per separat. Lleida llum recuperar 

la municipalització. 

Fiscalitat en la línia del fet fins ara. No ens arrisquem a dir que baixarem IBI però no pujar-

lo. Incrementar impostos als comerços online. Generar estratègia de distribució d’últim 

kilòmetre que a Barcelona s’està fent, per organitzar tota la logística que arriba. 

S’ha d’acabar de revisar la part de números i també han sortit al xat no l’hem inclosa.  

SEGON BLOC 

Sobre l’àmbit social, aportacions per a reforçar l’orientació del treball comunitari, caldria 

acabar-ho de redactar.  

Una sobre l’àmbit educatiu que proposava biblioteques obertes fins més tard i internet 

qui no disposa de recursos, lleure alternatiu, espais d’oci per a joves. Això és recull a 

diferents consells de zona. Es pot posar a Infància, gent gran...també es pot posar allà. 



TERCER BLOC  

Tema de mercats no diem res, Fleming i Balàfia cal inversió municipal. Recuperar-los, és la 

mateixa situació. Una inversió plurianual. Sobre mercat de la Mariola no sabem si posar alguna 

cosa. Si cal fer alguna proposta en l’àmbit de la Descomunal per si es pot desenvolupar algun 

projecte privat. 

La part d’urbanisme, a la taula oberta, el Llop va esmentar accions molt concretes que val la 

pena introduir.  

La part agrària dubtes sobre crear un parc agrari. Si podria ser interessant. Comparat amb 

altres zones com El Prat, tenint nosaltres una zona com l’Horta, no sabem si amb l’ordenança 

n’hi ha prou o si cal un parc però hi ha restriccions en la manera de cultivar o etc. Restriccions 

ecològiques. Es pot fer la proposta d’estudiar-ho o mirar si amb ordenances podem fer 

quelcom. No cal incloure-ho al programa. 

Sobre urbanisme falta un tema i ampliació de coses, números, etc (Sergi). 

Es recuperaran euros de l’EMAU i no són diners menors. Quan es faci el pla de l’estació que es 

desenvoluparà el sector. 

No cal que al programa estigui tot. Internament si però al programa no cal. 

Es mig programa mig PAM. Caldria una llegenda clara del que costa cada cosa, si és sense cost, 

propis recursos, si escau...aclariment. Si quantifiquem, doncs tot. I si cal amb colorets diferents: 

verd els que generen ingressos, etc. Que estigui tot detallat. 

Sobre l’esport. Estades esportives, fires de joves, FPS, equipament amb usos....per utilitzar 

l’ECMU.  

Sobre l’esport hem afegit alguns punts, podríem ficar-ho dins de salut per a poder-ho 

desenvolupar més. Però hi haurà un apartat sobre la EM, club esportius el femení que porta el 

nom a fora de Lleida...equipaments que també alguna cosa s’ha de dir...ús dels equipaments... 

(ELENA, criteris més concrets: reorganització. Equipaments no sol entitats federades). 

Estructures a l’aire lliure i també es fer esport. 

Recuperar la zona verda del mercat del dissabte? Ja ho és zona verda, ho tenim? Que sol és 

aparcament ara. Es pot deixar mitja plaça almenys. Recuperar espais per a fer esport per 

exemple. 

La gent que no està federada per a fer esport. Han d’haver espais col·lectius a cada barri o a 

punts concrets que uneixen barris. Casc antic la pista panera que s’obre amb permís no hi ha 

res. Carrer major, Mercat del pla, Sant Martí, no hi ha res per a fer esport. El Mercat del Pla es 

podria utilitzar per a esport.  

Hi ha altres zones que es podrien fer convenis amb privats. Manteniment si. Hi ha solars que 

s’utilitzen per a pàrquings i que podrien ser una part pàrquing privat. Estudiar tots els solars en 

els que podríem actuar. També hi ha zones d’aquestes on hi ha màfies i és complicat i caldria 

potser revisar aquests grups/espais també en quant en això. 

Habilitar nous espais d’esport a l’aire lliure, tenim els patis de les escoles públiques que hi són a 

tots els barris. El tema és qui s’encuida però no calen tants solars si tenim això.  

 



Sobre cultura, la idea de que Lleida pugui exercir cert lideratge en el món de la infància, té cert 

sentit per veure si podria ser extensiu en més sectors. Lleida capital de la infància. 

Participació. La idea de la complicitat ciutadana. La Paeria ha de crear un clima de complicitat, 

transformació de la ciutat amb una il·lusió, participació...falta potser una mica aquest 

compromís d’anar incrementat el grau de consulta ciutadana. El vell tema de la consulta i 

seguir lluitant per tal que el Decidim Lleida sigui quelcom que funcioni. Per exemple, fomentar 

que funcioni, que la gent sàpiga fer anar informàticament, etc. Si alguna de les nostres 

promeses eren més llargues de 4 anys caldria que la ciutat ho recolzi.  

Infància, joventut, educació. Trobo a faltar coses d educació escoles i instituts, és el lloc on fer-

ho, preocupació educació sexual i violència. (a joventut) potser es pot treballar a nivell 

regidoria programa especial violència sexualitat etc, un projecte real sobre això. Respecte etc. 

Noguerola el biblio-barri, rebem molt suport  de la regidoria d’educació, ens obren escola, 

toquen instruments, tenim voluntaris i hem obert al barri, venen de la universitat a fer 

xerrades, del cap a fer xerrades, venen a fer pràctiques i tot a cost zero, voluntariat.  

Entorns escolars. No arribar a un espai gris. Infància. 

Les rambles que són llargues ficar dibuixos a terra, taules de pin pon, escacs... 

 

TERCER BLOC 

Ocupar els solars que ja existeixen a les afores de la ciutat que ja els tenim,  per a un futur tenir 

places d’aparcament no es poden ocupar amb altres coses. 

A la proposta de mobilitat hi ha 16 aparcaments dissuasius, mirar-ho. 

El tema d’aparcaments dissuasius de la ciutat amb un transport de bus. Pàrquings municipals. 

Equipaments de sensellarismes i pisos caldria potser concretar més. 

Àmbit agrari no diem massa més i potser caldria alguna cosa més...parc tecnològic, 

industrial...si donar continuïtat o que fem. 

Apunt formal. Cada cop que utilitzem sigles cal el primer cop posem el nom complert. 

COSES IMP QUE S’HAN COMENTAT PER INTRO SI NO HO TENIM 

CONSESIONS, INFANCIA, ESPORTS, CONSULTES CIUTADANES, PARTICIPACIÓ, ENTORNS 

ESCOLARS (INFANCIA), AGROALIMENTARIA, PARKINGS,  

PER REVISAR COM FEM LA PART DE NÚMEROS.  

Demanaria la confiança a l’assemblea i hi ha la dificultat de quantificar amb números. Es pot fer 

un terme mig. Si que calen les xifres macro. 

QUART BLOC Hi ha proposta d’organització en respecte a les regidories? 

SOBRE BARRIS/ 

Es van revisar les actes dels consells d’aquest mandat i hi ha coses que surten a cada consell de 

cada barri: manteniment i neteja, que si municipalitzem ja es solucionaria, manteniment de 

carrers, tema d’urbanisme; Seguretat i incivisme: si hi ha agents de proximitat; Dinamització 



comercial també es demana a diferents barris. La salut comunitària. Transport públic, que si es 

municipalitza el servei de bus. Les plagues de rates i coloms, també en el tema de neteja; 

educadors socials, canxes esportives, si tenim espais oberts es corre el risc que generin 

conflictivitat amb educadors mediadors socials, falten agents d educació cívica. Fins i tot per la 

promoció de salut, esport, pertinença al barri, etc. Continuar la prova pilot de participació. 

Descentralització de serveis concrets a centres cívics, solucions pel jovent i el lleure...que s’ha 

de solucionar a tota la ciutat. Seguint l’esquema de blocs, introducció del punt i 

desenvolupament.  

Reforçar consells de zona. Ampliar intervencions a barri. Document de barris adjunt. 

Hi ha coses atractives que poden valoritzar barris. Per exemple, les postes de sol al Secà. 

S’ha de fer un esforç per consolidar la participació engegada als barris.  

 

Necessitats específiques de cada barri i les transversals. 

Fer un estudi sobre els punts de llum als barris, perquè potser cal que siguin eficients que 

estiguin ben col·locats. Carril bici de la Bordeta, és el més important (Francesc). 

Se li ha de donar poder al consell de barri i que tingui pressupost. 

Falten Sucs i Raimat. Falta finançament, conveni de col·laboració amb les EMD. S’està debatent 

si se’ls hi traspassen competències.  

OMAC al mercat del pla. Estalviar-se lloguer. Però s’ha de condicionar. 

Pla de xoc en atenció a les persones, revisar les estructures de les persones amb necessitats si 

cal més personal, materno infantil, etc 

No em tingut pressupost el segon any ja vam marxar. El pla pilot dels equips comunitaris era 

per tres barris. Però el que calia era q fessin tres barris no sis com es diu ara i anar creixent...el 

comú ha de proposar que es faci el que no s’ha fet. El que no s’ha fet (PAM). Fer d’interlocutors 

l’ajuntament/tècnics. Serveis Socials ha d’estar equilibrat amb les oficines d’atenció...no està 

ordenat....com a proposta política fer aquesta anàlisis. Més q anar a les propostes dels consells 

q també, hem d anar a lo que ha de fer paeria amb participació a l’engròs. 

Transversalitat més que dir cosetes particulars. No són encara una referència a les necessitats 

del barri en tant no estan consolidats. 

El tema de programa, hi ha moltíssima feina a fer, la quantitat de feina...intentant ser pràctics. 

Bona part de les coses ja s’han fet però bona part ja està al programa del 2019....hi ha la part 

del codi ètic que l’afegiria.  

No convençut de fer un programa de barris i faria coses de ciutat. Aparcament dissuasius, 

carrils bici, tots els barris demanen piscines, dir a una si una no... 

Reconèixer la dificultat que te per un candidat dir el q faràs a cada barri i sub-barris. Però no sé 

si cal que estigui al programa. Més de concepte de model d ciutat, els barris q s estan 

degradant... 

Diagnosis sobre el que es proposa: Mariola, Històric, zones concretes al Clot, Secà, 

Magraners...parlem de Lleida. 



Si la part de barris no la fem per barris i no anem barri per barri la posem més a l’entrada. Si q 

fer-ho per barris. A cada zona parlarem de coses diferents per barri. Fem per zona de consells 

de zona i organitzem així i ja sabem que hi ha sub-barris i ho podem explicar.  

Aprovat el programa. Públic el dia d’inici de campanya. 

Punt 3. Implicació als carrers. Mini actes de barri.  

Acte que ve l’Asens. Trucades Rosselló etc, alguna cosa de petit format.  

Secà de Sant Pere i es fa un passeig cap a torre Queralt. Un tomb/ dia el 15 de maig, tot per 

confirmar. 

Dijous a la nit/ foto de penjar el cartell al pirulo. Foto a les 20h. Es deia de fer un sopar i 

descobrir el cartell. Sopar al local. 

 

 

 

 

  

 

  

  

        

 

 

 

  

 



IDEES GENERALS BARRIS
- Manteniment i neteja
És una reivindicació comú a tots els consells de zona
Amb el control de la concessionària i nova licitació, es pot aconseguir-ho
Urbanisme també ha de dedicar més recursos al manteniment de carrers per evitar la 
deixadesa i el desequilibri de barris (no més barris oblidats)

- Seguretat i incivisme
proposta d’impuls de la figura de policia de barri, amb agents que passegin a peu i que
facin acció de proximitat
Campanyes de civisme i promoció del sentiment de pertinença a una comunitat (cura 
de l’entorn i de les persones)

- Dinamització comercial
Cal un estudi específic de cada barri per trobar solucions a la desaparició de comerços 
de proximitat.

- Salut comunitària
Es detecta necessitat de generar comunitat
impuls de polítiques transversals de participació, esports, cultura que generin 
comunitat.
Implantació d’espais saludables (amb màquines per fer exercici, rutes saludables)
Mapa de zones blanques

- Transport públic i pacificació trànsit
millora de recorreguts, equilibri entre barris, interconnexió
Amb la remunicipalització, amb el control més directe del servei i l’impuls de la 
mobilitat amb transport públic, es pot millorar la connexió entre els barris i el centre i 
entre ells
Cal fer real la implantació de la Ciutat 30 per pacificar els carrers en general.

- Funcionament i utilitat dels Consells de Zona
Cal consolidar-los i millorar la seva operativitat, destinar-hi recursos per a promoure la 
participació de més gent del barri en les reunions i en el seguiment de projectes.
Fer intervencions en tots els barris de la ciutat, consolidant els que funcionen i 
treballant activament en els que necessiten cohesió.

- Plagues de rates i coloms
Millora de la neteja
Campanyes d’esterilització, desratització

- Educadores socials
Les sortides pel jovent, l’incivisme, la cohesió social es poden treballar dia a dia amb la 
contractació de més educadors/es socials. No pot ser que una educadora se 
n’encarregui de diverses zones.



- Promoció de l’activitat cultural i festiva descentralitzada
La descentralització d’actes de la festa major, l’oferta d’activitats diverses de forma 
regular pot ajudar a què barris de la perifèria tinguin més protagonisme i dinamisme.

- Solucions per al jovent i el lleure
Calen actuacions en general per a la dinamització del jovent i solucions de lleure 
compatibles amb la convivència veïnal i el descans.



PROPOSTES CONCRETES BARRIS
01 CENTRE HISTÒRIC
Continua fent falta un pla de xoc transversal: social, econòmic, habitacional.
Trasllat de l’oficina de l’OMAC per normalitzar una part de la vida al barri

02 NOGUEROLA
S’ha aconseguit fer la biblioteca de barri al Príncep de Viana
S’ha fet un estudi de localització de parcs inclusius. Ara cal ubicar-lo i construir-lo.

03 PARDINYES I ENTORNS
Es portarà a terme l’equipament de temporers.
Serà important fer accions per recosir la convivència.

04 SECÀ I ENTORNS
Torre Queralt està preparat per ser un espai d’autogestió per jovent. Cal el grup motor 
per a que sigui real.
Cal un estudi per recuperar comerços
Vianalització del carrer de la Llibertat (des de l’església) i carril bici
Horts urbans.

05 BALÀFIA 
Cal fer realitat el procès participatiu per als nous usos de l’escola de Balàfia, que queda
buida a partir de setembre.
Impuls del Mercat de Balàfia

06 CAMP ESPORTS - CIUTAT JARDÍ – JOC DE LA BOLA
Una proposta del consell de zona és la connexió verda entre les zones Joc de la Bola – 
Ciutat Jardí – Les Basses

07 INSTITUTS – SANT IGNASI – ESCORXADOR
Construcció aparcaments centralitzats per resoldre els problemes d’aparcament. És 
necessari un bon estudi per justificar-ne la despesa.
Reforma del convent de les Josefines necessita finançament (fora dels Next 
Generation)

08 PIUS XII – UNIVERSITAT – ZONA ALTA – GERMANOR
Execució de zona verda al solar de l’antiga comissaria Sant Martí.
Pla d’espai públic a través de vianalització de carrers i control de les terrasses per 
trobar equilibri entre públic-privat

09 MARIOLA – TURÓ GARDENY
La creació de la Descomunal ha de donar els seus fruits a nivell comunitari
Continuïtat a l’Enre9 amb aposta de recursos de diferents regidories
Continuïtat a l’incipient escola d’arts: ampliació i consolidació paulatina



Gimnàs social a la UE Gardeny (amb oportunitats per tothom; aplicació de criteris del 
pla contra segregació escolar)
Ajut a la creació de cooperativa de recollida de ferralla (sortida sociolaboral de jovent)
És imprescindible un pla de xoc social com al centre històric amb intervencions 
específiques

10 CAPPONT I ENTORNS
Impuls d’algun projecte per al jovent similar al del Secà
Millora general del bosc urbà

11 BORDETA I ENTORNS
Execució de pacificació del carrer Hostal i planificació de fer-ho a l’entorn del Molí de 
Sant Anastasi
Reobertura sala lectura del barri
Intervenció comunitària de participació per recosir cohesió

12 MAGRANERS I ENTORNS
Tancament del bosquet a la nit?
Ajut a l’impuls de les activitats culturals-comunitàries de l’associació hangar
Implantació d’una zona esportiva oberta
Reobertura de la llar de la gent gran?
Protecció del barri evitant el polígon tan gran a Torre Blanca

14 HORTA
Cal diferenciar dues mirades a l’Horta: com a “barri” i com a territori productiu.
Com a territori productiu té una comissió específica: banc de terres, Marca Horta, 
millores al Mercat Central.
Com a barri, té complexitat perquè el formen moltes partides i hi ha població molt 
dispersa.
Cal atenció específica per equilibrar serveis (busos/taxis a demanda, neteja, 
seguretat…)
Senyalització de camins i implantació geolocalització de les partides i dels negocis
Persecució abocaments il·legals
Recollida de l’amiant dels camps de l’Horta
Accions específiques per la gent gran
Promoció d’usos comunitaris de solars/edificis en desús: possibilitats de crear espais 
d’autogestió per al jovent?

14 LLÍVIA
Millora del transport públic
Camí de connexió amb Secà + carril bici
Creació d’una zona verda amb arbrat davant Parc Aventura
Defensa de la salut del veïnat davant contaminació per ús de fitosanitaris no permesos



15 CLOT I ENTORNS
Impuls de la participació amb el nou local social
Pacificació carrers Humbert Torres i Alfred Perenya
Xarxa d’eixos de vianants
Actuació a Príncep de Viana (reducció de contaminació, aprofitament del Pla de 
l’Estació per pacificar la mobilitat)
Continuïtat de la intervenció comunitària al barri per cohesionar-lo: revetlla Sant Joan 
diversa, campanya “Al Clot en català”, “Ciutat Neta…”.
Centre de culte musulmà?

RESUM EQUIP COMUNITARI I POLÍTICA 
GENERAL ALS BARRIS
Treball implementat en 7 zones.
Més de 30 projectes o activitats treballades.

Metodologia de treball per la diversitat, la pertinença al barri, la inclusió, la 
perspectiva de drets humans i la cura de l’entorn.
Espais relacionals de foment intergeneracional i cultural.

> Cal continuar aquest treball de participació a barris ampliant-ne les intervencions i 
seguint d’aprop les iniciatives començades i que necessiten impuls.



Volem un ajuntament que escolti la ciutadania, impulsi i respecti la seva participació, 
fomenti la comunitat i ajudi a generar sentiment de pertinença.

En aquest apartat:
1. Reforcem els consells de zona 
2. Ampliem les intervencions a barris que necessiten polítiques de cohesió
3. Millorem la connectivitat de barris perifèrics
4. Descentralitzem equipaments, accions festives i culturals
5. Donem resposta a necessitats específiques de cada barri 

1. REFORCEM ELS CONSELLS DE ZONA
Implantació del reglament de participació per tal que tots els òrgans estiguin clars.
Augmentar i consolidar la periodicitat de les reunions
Millorar la comunicació amb tots els veïns i veïnes per a que se sentin interpel·lats a 
participar als consells
Establir sistemes de transversalitat de la regidoria de participació a totes les àrees del 
consistori

2. AMPLIEM INTERVENCIONS
Continuïtat a les intervencions que s’han fet: Centre Històric, Noguerola, Secà, Balàfia, 
Pius XII Zona Alta, Mariola, Clot
Ampliació a tots els barris, començant amb els que tenen més necessitats de cohesió o
problemàtiques concretes: Pardinyes, Bordeta, Magraners.

3. MILLOREM CONNECTIVITAT DE BARRIS PERIFÈRICS
És urgent la millora de les línies de bus. Cal integrar molt més els barris a la ciutat, 
compactar-la més a través de la seva mobilitat i evitant que sigui necessari l’ús de 
cotxe. Així, es millora la vida de la gent gran, es descongestiona el centre, es guanya 
amb possibilitats d’habitatge…

4. DESCENTRALITZEM
Cal dotar els centres cívics de recursos per atendre de forma descentralitzada 
necessitats bàsiques de la ciutadania.
La transversalitat de les polítiques pot afavorir que diferents departaments també 
descentralitzin les seves accions: festes, cultura, esports. Hi ha esdeveniments que 
poden comptar amb els barris perifèrics per celebrar-se (íntegrament o alguna part).
Destinem recursos a que determinats barris detectin especificitats pròpies per impulsar
accions que atraguin a la resta de la ciutat.

5. NECESSITATS ESPECÍFIQUES DE CADA BARRI
(resum a dalt)


